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DISCURS JOSEP SÁNCHEZ LLIBRE 

ASSEMBLEA GENERAL DE FOMENT 2023 

(Dilluns 17 d’abril 2023) 

 
 
En la darrera Assemblea General de Foment, el passat 18 de juliol, vàrem 

renovar la Junta Directiva, i vaig ser reelegit president de Foment pels propers 

quatre anys. 

Els compromisos que vàrem adquirir, juntament amb la renovada Junta 

Directiva, estan presents en el dia a dia de la nostra activitat. La fiscalitat 

competitiva, l’aeroport, defensa de l’empresari, treballar per incrementar el 

pes de la indústria a Catalunya, millorar les infraestructures, el compromís 

amb la igualtat... en fi, coneixeu bé el programa d’aquesta junta i la labor de 

lobby que fem constantment. 

És cert que des de la darrera assemblea fins avui algunes coses han canviat 

i ens obliguen a anar fixant els objectius en funció de la conjuntura. 

La inflació, la gravíssima sequera, els dubtes a Europa sobre el sistema 

bancari —que no afecten a Espanya—, són fets que ens obliguen 

constantment a estar amatents i a proposar als governs mesures per no 

perjudicar l’activitat econòmica. 

Les propostes que fem des de Foment del Treball són per fer més competitives 

les nostres empreses, per reforçar l’economia productiva davant d’una 

conjuntura econòmica amb un creixement moderat sostenible en el temps, 

però amb una gran incertesa de magnituds considerables per factors 

econòmics i geopolítics difícils de controlar. 

Hem de tenir en compte que, probablement, a finals del 2023, Espanya 

recuperarà el PIB de l’any 2019 amb un fort endeutament públic, amb tipus 

d’interès alts, amb una inflació subjacent preocupant, amb una incògnita de 

la duració de la guerra, dubtes amb els preus de l’energia, amb un atur 

estructural molt per sobre de la mitjana de la Unió Europea, i amb una 

amenaça de la Comissió Europea d’ajustar els dèficits públics dels estats 

membres. Seguirem insistint, doncs, amb les qüestions que a continuació 

detallaré: 
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1. LA DEFENSA SEMPRE SENSE COMPLEXES, SENSE POR I AMB VEU ALTA, I 

AMB LA MÀXIMA FORÇA I CONTUNDÈNCIA DE LA FIGURA DE L’EMPRESARI, 

DE L’EMPRENEDOR, DE L’AUTÒNOM. 

Els empresaris som la solució, no som el problema i som uns actors 

imprescindibles en una societat moderna i amb una democràcia en llibertat. 

Hem de posar en valor el paper de l’empresari a la nostra societat. Sense 

empresaris no hi ha treballadors, l’empresa és el motor per generar riquesa i 

per poder redistribuir, per generar ocupació i per reforçar cohesió social. 

Hem de reivindicar el paper de l’empresa i de l’empresari com a garants de 

la societat del benestar social i per evitar desigualtats socials. 

Els empresaris hem de contribuir a buscar solucions i fugir de populismes 

gratuïts, invasius, i d’enfrontaments ideològics d’uns respecte als altres; hem 

de focalitzar la nostra energia en buscar solucions. 

La millor manera de generar confiança empresarial, de retenir talent i de 

capitalitzar el nostre teixit productiu i atraure inversions de capital de 

l’exterior, és creant un marc de llibertat, pau social i seguretat jurídica en el 

qual sigui possible créixer i desenvolupar-se, aquest és el camí a seguir i no 

n’hi ha un altre. 

Un país sense empresaris no té futur. 

El debat polític tendeix a desqualificar el benefici de les empreses. Sense 

beneficis que quedi clar no hi ha empresa viable. 

La distinció que es fa des d’àmbits governamentals entre benefici ordinari i 

extraordinari és perversa. Legislar sobre aquesta qüestió serà una 

irresponsabilitat gravíssima. 

Amb excessiva facilitat se situa a l’empresari al centre del debat polític 

qüestionant davant l’opinió pública la seva aportació a la societat. Em sorprèn 

tanta irresponsabilitat política per plantejar aquestes afirmacions. 

2. DESDE FOMENT VOLEM DENUNCIAR L’EXCÉS D’INTERVENCIONISME PER 

PART DEL GOVERN DE L’ESTAT, A INSTANCIES DE PODEMOS I D’ALTRES 

GRUPS D’ESQUERRA EN L’ECONOMIA ESPANYOLA I EN EL FUNCIONAMENT 

DE LLIURE MERCAT, I LA PERMANENT CAMPANYA CONTRA EMPRESES I 

EMPRESARIS PER RESPONSABILITZAR-LOS DE L’INCREMENT DE LA 

INFLACIÓ. 

Un exemple significatiu és el projecte de llei sobre l’habitatge, sobre el que ja 

ens posicionarem quan el coneixem amb més profunditat, però que d’entrada 

per la intervenció dràstica del mercat de lloguer pot produir l’efecte contrari del 

que persegueix la llei: 

• Reduir l’oferta de construcció d’habitatge de lloguer. 

• Això comportarà més dificultats per l’accés a l’habitatge. 

• No hi ha cap mesura eficient en el projecte de llei per afavorir l’oferta 

d’habitatges. 
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• Es penalitza única i exclusivament als propietaris, a les empreses i als 

constructors. 

Un altre exemple és la creació d’un observatori per fiscalitzar el marge de les 

companyies, un instrument propi de països dictatorials i no democràtics tenint 

en compte que ja tenim a Espanya la CNMC (Comissió Nacional dels Mercats 

i de la Competència) per vetllar per la preservació de la competència i 

penalitzar els que fan pràctiques abusives en els mercats. 

3. HEM DE REFORÇAR LA MARCA DE BARCELONA COM UNA CAPITAL 

MUNDIAL 

Una capital internacional basada en el creixement sostenible i en respecte del 

medi ambient, que pugui viure en llibertat, sense tenir enemics sobrevinguts, 

que pugui triar el seu model de mobilitat, sense imposicions i no estar 

sotmesos a l’urbanisme tàctic i sectari d’aquests últims anys. 

Hem de lluitar amb fermesa contra els que plantegen sistemàticament les 

bonances sobre el decreixement econòmic. 

El populisme aplicat a l’economia ens porta al decreixement econòmic, que 

significa l’empobriment global. 

4. VOLEM L’AMPLIACIÓ DE L’ AEROPORT DE BARCELONA-EL PRAT 

Volem una Catalunya connectada al món per atraure talent, inversió i 

fomentar la internacionalització de les nostres empreses i de la nostra 

economia. 

Per aquest motiu, la comissió de l’ampliació de l’aeroport, creada des de 

Foment del Treball a finals del mes de juliol, plantejarà una solució 

mediambiental sostenible i solvent perquè això sigui realitat. 

5. VOLEM UN ECOSISTEMA FISCAL COMPETITIU PER LES NOSTRES 

EMPRESES, PER LES NOSTRES FAMILIES I PELS CIUTADANS. 

Per aquest motiu, sempre des de el màxim respecte i lleialtat institucional, 

hem plantat cara i ho continuarem fent, a les diferents administracions 

públiques per evitar l’excés de voracitat fiscal que pateix el nostre teixit 

productiu, minvant la nostra competitivitat malgrat l’increment de la 

recaptació de tributs aquest últim any. 

Treballarem a fons per crear opinió i jurisprudència que demostri la 

confiscatorietat i la inconstitucionalitat de l’impost del Patrimoni. 

A final d’any presentarem l’informe a la comissió d’experts tributaris, creada 

per Foment, que anirà en la direcció d’influir al Govern de la Generalitat, 

perquè prengui consciència de que és necessari rebaixar la pressió fiscal a les 

empreses i ciutadans de Catalunya, ja que en l’actualitat paguem un excés 

d’impostos en relació als que paguen els ciutadans i empreses de Madrid (com 

a exemple). 

S’ha plantejat una reforma del sistema de pensions i de la Seguretat Social 

que va en la direcció contrària al finançament i a la sostenibilitat del sistema 
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de la seguretat social a mig i a llarg termini, - això ho diu l’AIREF-, 

incrementant els costos de contractació molt considerablement sempre a 

càrrec dels empresaris, tenim en compte que Espanya seguim tenint un atur 

de més de dos dígits. Veurem si té recorregut aquesta reforma. 

No és veritat que paguem pocs impostos, ni que haguem de pagar més, el 

que sí que és cert és que Espanya té molt frau fiscal i que han de pagar els 

que no paguen. 

El nostre sistema fiscal no permet pujar més impostos. La realitat és que a 

Espanya cada vegada més va empitjorant la seva imatge fiscal per atreure 

capital i talent. Foment ho vàrem reflectir fa un any aproximadament 

presentant el llibre verd sobre fiscalitat. 

Avui amb les noves mesures i nous impostos hem empitjorat la nostra 

competitivitat fiscal, mentre altres països de la UE juguen incrementant 

incentius fiscals per atreure activitat productiva. 

6. LA INEFICIÈNCIA DE L’ADMINISTRACIÓ RESTA COMPETITIVITAT A LES 

NOSTRES EMPRESES 

És imprescindible disposar d’una administració eficient, i em refereixo tant a 

l’administració local, com a l’autonòmica i de l’administració central de l’Estat. 

En l’era digital no és admissible el retard en tramitar permisos d’obra al sector 

industrial en molts ajuntaments. Cal recordar la marxa de moltes empreses 

(400) de la província de Lleida a altres províncies i a altres pobles de 

Catalunya per aquesta raó. 

Cal avaluar l’eficiència de la despesa pública, com obliguen les normes 

comunitàries, per tal de que l’administració sigui àgil i no malbarati ni temps 

ni recursos. 

Hi ha algunes dades que criden l’atenció, com per exemple que des de 2019 

s’han creat al conjunt de l’Estat 496.900 llocs de treball, i un 55% 

corresponen a contractacions públiques. És possible que molta d’aquesta 

contractació sigui de personal sanitari i docent, però tot i tenint en compte 

això em sembla excessiva, entre altres raons perquè a través de la cita prèvia 

i el teletreball tinc dubtes de que tot funcioni correctament. Només cal estar 

atents a les innumerables queixes, a tots els mitjans, de molts ciutadans. 

D’altra banda, a les empreses se’ns exigeix molt, quotes a la Seguretat Social, 

aplicar la reforma laboral... per cert, la taxa de temporalitat dels funcionaris 

és del 30,2%, el doble que en el sector privat, que hem sentit del tot per 

l’excés de temporalitat (en el sector privat). 

7. LLUITA CONTRA L’ABSENTISME LABORAL 

Volem que sigui una realitat que les mútues d’accident de Treball puguin 

prestar assistència sanitària integral i que puguin emetre altes mèdiques en 

els processos d’incapacitat temporal, almenys en els diagnòstics com a 

patologies traumatològiques. 
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L’any 2022, l’absentisme laboral per contingències comuns va arribar a més 

de 21.500 milions d’euros, representant un 14% més del que va succeir al 

2021, dels quals 11.300 milions van anar a càrrec de les mútues i la resta 

10.200 milions a càrrec de les empreses. Això afecta de ple a la competitivitat 

de les empreses i als comptes de la Seguretat Social. 

A més, hi ha un dèficit en la capacitat de gestió i control en els processos de 

baixa. 

8. POLÍTIQUES D’IMPULS DEL NEXT GENERATION I ACCEDIR LA POSTA EN 

MARXA DELS MATEIXOS 

La complexitat burocràtica, l'escassetat de convocatòries, i que la majoria 

dels destinataris finals són entitats del sector públic, han convertit els Fons 

Next Generation, fins ara, en una frustració cada vegada més generalitzada 

entre les nostres empreses. 

Ens trobem davant de la necessitat urgent de replantejar els Fons de forma 

estratègica d'acord amb les necessitats actuals de la nostra economia, que 

no són les mateixes que a l'inici de la pandèmia: augment generalitzat de 

preus de l'energia, inflació generalitzada o el canvi climàtic entre d’altres. 

La indústria és, per tant, essencial per a la nostra subsistència com a actor 

global. Per això, ha de ser part de la solució. El PERTE Xip i el PERTE VEC, per 

exemple, corren el risc de sumar un nou fracàs si no es destinen els fons a 

l'atracció de talent, a la creació de plantes industrials d'última generació de 

semiconductors i per a la nova indústria automobilística eficient i sostenible 

amb el medi ambient. 

Els fons Next Generation s'han de destinar per tornar-nos a convertir en un 

HUB científic, tecnològic i productiu a nivell europeu i amb la capacitat de 

retenir, però sobretot, d'atreure capital i inversions de tot el món. Invertir en 

ser un dels principals motors econòmics és crear llocs de treball de qualitat i 

millorar les condicions de vida per a les llars, per a les petites i mitjanes 

indústries i empreses perifèriques. 

9. COMPROMESOS AMB EL DESENVOLUPAMENT DE LA INDUSTRIA 

SOSTENIBLE 

El setembre de l’any passat, Foment va signar el Pacte Nacional d’Indústria. 

És un compromís per rellançar i transformar el model industrial de Catalunya. 

Transformació que ve molt determinada per la situació d’emergència climàtica 

i per fer front als efectes que el canvi climàtic provoca a nivell mundial. 

Reiterem el nostre compromís amb un desenvolupament sostenible que 

garanteixi el progrés social i econòmic, el manteniment i la creació d’ocupació 

i el respecte al medi ambient i la biodiversitat. Reiterem el compromís amb 

els objectius europeus de neutralitat climàtica el 2050 i per assolir-ho 

l’economia catalana afronta els reptes de la descarbonització de l’economia. 
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La indústria està compromesa en el canvi del model de producció lineal a un 

de circular i reclama inversions i ajuts en innovació i millores tecnològiques 

que garanteixin la implantació industrial més enllà de la imposició de tasses 

i impostos que frenen la transformació. 

Reclamem un impuls a una transició energètica industrial de fonts renovables, 

que feta des del realisme, el pragmatisme i la innovació tecnològica, ha de 

garantir les necessitats energètiques de la indústria i assegurar uns costos 

energètics competitius. 

Un altre repte a afrontar en l’actualitat és al situació d’emergència hídrica que 

pateix Catalunya, que més enllà del consum d’aigua de boca, tindrà una 

afectació pels sectors industrials, comercials, turístics o agraris. L’escassedat 

hídrica és un fet estructural producte dels efectes del canvi climàtic i cal una 

mirada a llarg termini. Coneixem les solucions, les infraestructures 

necessàries estan llistades i les operadores asseguren la implantació i gestió 

eficient en el termini més breu possible. Cal reclamar a l’administració 

catalana un esforç inversor, en conjunció amb les administracions locals i 

cercant la col·laboració privada per ajudar a resoldre aquest problema 

estructural de país. 

10. AL COSTAT DE LES EMPRESES EN UN MOMENT DE TRANSICIÓ DIGITAL 

PLENA  

Les tecnologies digitals avançades estan tenint un paper protagonista en la 

nova era. Foment està centrant els seus esforços per fer que les empreses 

apostin per la innovació i siguin més competitives gràcies a aliances publico 

privades com ara el Digital Innovation Hub de Catalunya que possibilita 

que experimentin i testegin amb tecnologies com la intel·ligència artificial, la 

supercomputació i la Ciberseguretat. 

Les pimes seguiran marcant l’agenda de formacions i assessoraments ja que 

volem que totes entenguin el potencial de la transformació digital. Per això 

bolcarem tots els recursos perquè treballadors i els autònoms tinguin les 

competències digitals bàsiques per possibilitar aquestes transicions. No volem 

que ningú quedi enrere perquè el talent serà la clau de futur. 

També seguirem acompanyant el creixement de startups liderades per dones 

amb el suport del Departament d’Estat Americà a traves de l’Academy for 

Women Entrepreneurs i treballarem perquè aquells sectors que son 

estratègics per Catalunya, com el de la salut i la biotecnologia puguin créixer 

i consolidar-se tot connectant amb hubs tecnològics internacionals. 

11. RECUPERAR EL PRESTIGI DE LES EMPRESES I DELS EMPRESARIS 

CATALANS I DE L’ECONOMIA CATALANA EN GENERAL A TOT L’ESTAT 

ESPANYOL 

Per guanyar influència i lideratge no sols en l’àmbit català sinó també a nivell 

espanyol i a nivell europeu, òbviament amb el concurs i la col·laboració de la 

CEOE. És per aquest motiu que la SBEES (Societat Barcelonesa d’Estudis 

Econòmics i Socials de Foment del Treball) obrirà una oficina a Madrid al 

setembre de l’any 2023. 
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12. POSAR EN MARXA EL CONSELL TERRITORIAL I SECTORIAL DE PIMES 

FOMENT 

Estem treballant en la creació d’un pool de serveis per totes les organitzacions 

territorials i sectorials, i alhora iniciarem una campanya publicitària als 

mitjans de comunicació perquè es visualitzi el pes de les PIMES al si de 

Foment. 

Millorar l’actuació i la coordinació de totes les organitzacions confederades a 

Foment, per ser més eficients en la defensa dels interessos de les pimes i dels 

autònoms. 

Espero que tot això estigui a ple rendiment el proper mes de setembre. 

Per aquest motiu plantejo per presidir aquest nou organisme al Sr. XAVIER 

PANÉS, Vicepresident de Foment i també President de CECOT. Estic segur que 

ho farà molt bé i demano un fort aplaudiment per ell. 

També vull agrair a la Helena de Felipe, que fins ara presidia FEPIME, que ha 

estat una persona clau per la transició i la fusió per absorció de FEPIME per 

part de Foment, i posteriorment a la creació d’aquest nou organisme, el seu 

treball, la seva dedicació, la seva perseverança i la seva lleialtat per 

possibilitar-ho, així com la seva dedicació a fomentar i reforçar el teixit de les 

pimes al nostre país. 

Alhora, la Helena de Felipe serà nomenada aquest 26 d’abril Vicepresidenta 

de Afers Exteriors al Comitè Econòmic i Social Europeu, lo qual haurà de 

dedicar-li més temps i dedicació a buscar més sinergies que afavoriran a 

Foment del Treball a nivell internacional. També demano un fort aplaudiment 

per ella per la seva tasca durant aquests anys al front de FEPIME i perquè 

aquesta transició fos possible. 

13. DESDE FOMENT DEMANEM A LES FORMACIONS POLÍTIQUES QUE 

SURGEIXIN DE LES DIFERENTS ELECCIONS QUE ES PRODUIRAN DURANT 

L’ANY 2023 UN GRAN PACTE D’ESTAT A FAVOR DE LA CONCÒRDIA, DEL 

CREIXEMENT ECONÒMIC SOSTENIBLE I GARANT DE LA SOCIETAT DEL 

BENESTAR DAVANT DE DELS EXCESSOS POPULISTES QUE HEM VISCUT 

AQUEST DARRER ANY. 

També recordar al Govern de la Generalitat el valor de la paraula en el sentit 

de complir els acords (aeroport, 4º cinturó, la BCN World...) que varen 

facilitar l’aprovació dels pressupostos. I també recordar el valor de la 

coherència; impulsar el Pacte de la Indústria i pujar taxes i impostos a la 

vegada no ajuda. 

Foment del Treball no és oposició a res ni a ningú. Foment defensa l’activitat 

econòmica entenent-la com una defensa del bé comú, del progrés i de la 

cohesió social, com creiem que ha de ser en una societat democràtica. Quan 

una entitat és capaç de complir 252 anys vol dir que té una amplia acceptació 

social. 
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Per acabar moltes gràcies a tots vostès i a tots vosaltres per assistir a aquesta 

Assemblea de Foment del Treball, donar les gràcies també a la Junta Directiva, 

al Comitè Executiu, al Consell Assessor i al Consell Consultiu, als Consellers 

de Presidència i sobretot també a tot el personal de Foment del Treball que 

fa possible que aquesta organització continuï sent de les més importants del 

nostre país i de les més importants d’Europa. 

Moltes gràcies 


